
BALANÇ D'UNA DÈCADA 

ENTREVISTA AL 

DR. JOSEP L APORTE 

(ciència): -Ara fa justament una 
dècada� la revista (ciènc ia) li va 
fer una entrevista. Quan hi par
lava de la seva trajectòria 
científica, universitària i intel
lectual, feia patent un cert 
enyorament d'aquesta primera 
etapa, anterior a la de protago
nitzar una tasca política, con
cretament dins del govern de 
Convergència i Unió. Han pas
sat deu anys i sempre ha tingut 
importants responsabilitats po
lítiques dins del Govern i del 
Parlament de Catalunya. Com 
ha viscut l'experiència en el pla 
personal? ¿Hi haurien d'haver 
més científics i intel.lectuals en 
llocs de responsabilitat política'? 

Dr. Laporte: -Cer1am enl recordo 
molt oc que, fa deu anys, li vaig dir que ci 
m eu pas pel govern de Ja Generalitat 
seria seguram ent breu. En aquells 
moments Convergència  i Uni6no dis
posava de m ajoria absoluta al Par
lament i tot feia preveure que el Consell 
Execu t i u  ini cial seria substituït per un 
altre que disposés d'un suport par
lamentari més estable. Altram ent jo 
tenia  aleshores 58 anys , la jubi lació no 
arribava fins als 70 i per tant pensava 
que em reintegraria a la càtedra i que, 
evidentment , tenia encara una llarga 
etapa de tasca estr ic tam ent un iver
sitària. 

Una sèrie de circumstàncies ines
perades en :lquell moment -l'estabili
tat  i m prev i sta ci el pri mer gove r n  Pujo I ,  
la confiança re i t erada del President, 
l'anticipació cie l'eda t de jubilació, 
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entre d'altres- han fet que el meu 
pronòstk fos totalment erroni. ] encara 
quan, després de vui t  anys al cap
clavant cie la Sani tat catalana, se 'm va 
proposar cie seguir al govern en l'àrea 
cI'ensenyament, ho vai g acceptar pen
sant que, en cer1a manera, tomava als 
m eus orígens: la universitat i la re
cerca. 

Tot i no haver acomplert el meu 
cles ig in ic ial ,  és obvi  que la tasca amb 
la qual -amb més O m enys è x i t- m 'he 
enfrontat  ha estat prou est imulant per 
omplir a bastament la meva vicia. Per
sonalment no em penecle i xo del canvi 
cie rumb. 

No crec, tot i a i xò, que la m eva ex
periència personal s'hagi de genera
l i tzar. Aquesta és una opció personal 
que en un moment cleterminat vaig fer, 
ilO perquè jo anés al darrerad 'un càrrec 
polít ic sinó perquè se'm va oferiren un 
mom ent -el de la transic ió- en què hi  
havia molta feina a fer a casa nostra i 
molt poques persones amb vocac ió 
política di sposades a assumirrespon
sabil i t ats. Per això, de launiversi tat en 
van son ir, en començar la dècada clels 
vuitanta, un nom bre important dc 
rrofessors que es van incorporar a I 'acl
m inistració pública. En el cas concret 
de l'Autònoma podria fer una llarga 
llista de noms de claustrals del març 
cie 1975 que clesrrés han esclevingut 
parlamentaris, alcaldes, m inistres, 
consellers o alts càrrecs clels cli ferents 
nivells cie l'aclm inistrac ió. 

-La seva etapa al capdavant 
de la conselleria de Sanitat 

Seguretat Social ha estat llarga 
i densa. ¿Quins serien els trets 
més destacats de la tasca rea
litzada, els obstacles i els pos
sibles errors? ¿Com veu el 
panorama actual de la sanitat 
catalana, ja a les portes del segle 
XXI? 

-En acabar la m eva etapa a Sanitat 
vaig intentar explicar la tasca feta en 
tres conferències que foren recollides 
en una publicació: La San irat i els 
Serveis Socials a Catalullya 1980-
/988. És clifícil resum ir en poques 
paraules tots els problemes abordats i 
els èxits o fracassos assoüts. Tot reme
tent-me a aquesta publicació m' atrevi
r ia  a dir,  en síntesi, que es va fer una 
e x t ensa tasca en el terreny de la salut 
pública (vacunacions, càries dental, 
lluita contra les drogues legals i 
i\.legals, programes de prevenció de 
m alalties cròniques, etc.); que la xarxa 
hospitalària de Catalunya resultà molt 
pot enciada tant pel que fa als grans 
centres hospitalaris com , molt espe
cialment, a la millora dels hospitals 
comarcals; i que es posaren en m arxa 
un bon nom bre de programes territori
als -AL TEBRAT, VaU d' Aran- i sec
torials -transplantaments, Vida als 
anys, coordinació d'emergències mè
di ques- d'una gran tnmscendència 
especialment a m ig i llarg termini. 

Com a temes no resolts prou sat is
faetòriam ent podríem citar la reforma 
de l'ass istència primària, tol. just ini
ciacla aleshores i que vol encara 
esforços prosseguits durant molt cic 
temps, i el dels equipaments radi-
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oteràpics per al tractament del càncer, 
que aquests dos darrers anys ha experi
mentat una millora important. 

Temes competencials a part, el 
gran problema de la sanitat catalana 
és, sens du bte, el del finançament. Cer
tament la sanitat és ací i a tot arreu un 
pou sense fons, però en aquest cas hi ha 
el doble problema dels recursos relati
vament escassos destinats a sani tat en 
el conjunt de l'Estat i de la seva rhala 
distribució territorial. 

Altrament, tot i els problemes es
mentats i d'altres que sov int surten als 
mitjans de comunicació (drogaaddic
ció, sida) penso que l 'estat sanitari de 
la població catalana és excel.lent, amb 
paràmetres comparables amb avan
tatge als dels països més avançats. Un 
índex de mortalitat infantil com el 
nostre -inferior al 8 per 1 000- és una 
clara mostra de la validesa d'aquesta 
afirmació. 

A llarg termini, però, crec que ens 
hauria de preocupar el ràpid enve
liment poblacional que estem experi
mentant. Amb un índex de fecunditat 
ben per sota del necessari per assegu
rar l'estabilitat demogràtica ( 1 ,4 quan 
hauria d'ésser 2, 1 )  i una progressiva 
prolongació de les expectatives de 
vida, aviat arribarem a una situació on 
el nombre de vells superi el de joves 
amb tots els greus problemes que això 
comportarà. 

-Un fet sanitari que afecta i 
preocupa a tothom és, sens 
dubte, el de les MTS, i un segon 
fet, que hi està molt vinculat, el 
de l'anomenada "revolució de la 
reproducció". Són qüestions que 
plantegen nous problemes ètics. 
Què en pensa com a ciutadà i com 
a polític? 

-Amb la descoberta dels antibiòtics 
semblàper uns moments queIes MTS 
podrien ésser pràcticament eradi
cades. No obstantaixò, l'increment de 
la pemlissivitat en les relacions sexu
als, la resistència de molts gèrl11ens 
als agents antiinfecciosos habituals, 
la contracepció famlacològica -que 
comportà un descens en l'ús dels 
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mètodes barrera-, el descobriment de 
la transmissió sexual de malalties 
conegudes com l'hepatitis B ,  i, sobre
tot, l'aparició de la sida han contribuït a 
tomar a posar-les en primer pla. Sens 
dubte l 'amla més important que tenim 
en aquest terreny ésla deia inform ació. 
Per això em sembla molt bé que es facin 
campanyes que fomentin aquesta in
fOffilació, tot i que no estigui d'acord 
amb la fomla adoptada en determinats 
casos. 

Pel que fa específicament a la sida 
que, com és ben sabut, no és una malal
tia de transmissió exclusivament se
xual- penso que, en certs moments, hi 
ha hagut un pànic excessiu. Tot i la 
seva gravetat -derivada de la manca 
de tractament especític i, per tant, del 
pronòstic dolent per a l'afectat-, des 
del punt de vista col.lectiu la sida no és 
nide bon tros el problemasanitarimés 
important. Les mesures de prevenció 
són senzilles i absolutament eficaces i 
per això la seva expansió -espe
cialmententre els homosexuals- no és 
tan gran com s'havia temut. Altra
ment, el coneixement de la sida ha 
avançat molt en un temps ben escàs i 
això fa preveure que durant aquesta 
dècada disposarem d'un agent te
rapèutic eficaç. 

No hi ha dubte que les diverses 
tècniques de reproducció assistida 
han vingut a revol ucionar el p,anorama 
en aquest sector. Sense entrar en con
sideracions rel igioses o legals -és obvi 
que tothom hauria d'actuar d'acord 
amb la seva consciència i amh la nor
mativa v igenl en cada circumstància
cal reconèixer que els problemes 
morals que plantegen aquestes 
tècniques són especialment delicats i 

que caldria que mai no fossin uti
litzades amb una finalitat èticament 
dubtosa. 

-També tenim el problema 
permanent i preocupant de la 
drogaaddicció. Ja fa molts anys, 
va escriure el primer llibre origi
nal publicat aquí sobre aquest 
problema. ¿Quines observacions 
i reflexions hi incorporaria si ara 
li demanéssim una nova edició 
del llibre? 

-De l'any 1 975 ençà s'han produït 
molts canvis en el terreny de l'ús i 
l'abús de drogues. Si en un futur no 
massallunyàdisposode temps perfer
ho, m'agradaria molt poder revisar el 
llibre publicat fa quinze anys que, no 
cal dir, hauria d'ésser sotmès a modifi
cacions considerables. 

Comprovo, amb una relativa satis
facció, que l'ús de l'heroïna sembla 
que ja ha tocat sostre mentre que veig 
amb preocupació que segueix incre
mentant-se el de la cocaïna. 

Afortunadament en aquest terreny 
els esforços de Les diferents adminis
tracions s'han traduït en l'aparició 
d'una xarxa assistencial més ben 
preparada. El problema és que el 
drogaaddicte vulgui alliberar-se de la 
seva servitud. En aquestsentit no hiha 
dubte que l'ambient familiar hi juga un 
paper molt important. 

Ara, des del punt de vista de la salut 
pública a mi em segueixen preocupant 
més les drogues integrades. Les cam
panyes antitabac han sensibilitzat 
força la població i en alguns sectors 
fins i tot el tabaquisme ha minvat o es fa 
més difícil practicar-lo. Però la lluita 
és dura i l'aparell propagandístic a fa
vor del tabac caldrà que sigui encara 
més limitat si volem reduir la mortali
tat percàncer depulmó o per afeccions 
càrdio-vasculars com s'està acon
seguint en altres països. 

Les mateixes consideracions valen 
per a les begudes alcohòliques. Sem
bla que baixa el consum de vi però s'in
crementa el d'altres begudes, espe
cialment licors d'alta graduació. l així 
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el nombre de m al alts  ci rròtics no 
bai xarà ma i .  Sóc conscient que,  en 
aquest sector, la l i m i tació dels exces
sos publ icitari s serà encara més 
difícil. 

-Si em permet hauríem 
d'abordar una qüestió punyent. 
Fa deu anys que es parla de les 
transferències de recerca Estat
Generalitat. Va néixer la CIRIT, 
que avui presideix, i alguns 
pensàvem que potser es podia 
anar encara més enllà i crear una 
conselleria de Recerca com les 
que existeixen a la majoria dels 
països europeus, grans o petits. 
L'assumpte de les no-trans
Jerencies ha estat ei principai 
argument, potser, per no crear 
una nova conselleria, buida de 
contingut. Però podria ser el cas 
d'un peix que es mossega la cua. 
¿No hi ha faltat voluntat política 
per crear una situació de facto 
que, un cop establerta, facili
taria potser millor l'obtenció de 
les transferències? Penso en 
d'altres departaments que tenen 
encara problemes competen
cials més greus. 

-Certament, de l a  m atei x a  m anera 
que, perexemple, e s v a crear l ' I ns t i tu t  
Catal à de  l a  Salu t  (ICS) per  rebre e l  
traspàs de  l ' INSALUD, l a  C IRIT va  
nèi xer coI11 un  organisme que  hav i a de 
fer-se cà rrec dels recu rsos i event u 
alment dels centres dedicats a l a  re
cerca. Tothom sap que les  coses no 
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han anat així .  No h i  ha hagu t més tras
passos que els de l '  IRT A i u l teriorment 
els de les un ivers i t at s .  En canv i , e ls 
fons dedicats específicament a l a  re
cerca i e ls  centres de l  CSIC radicats a 
Catal unya seguei xen essent adm in i s
trats des del centre deIa Península .  No 
solament a ixò:  amb l a  promulgació de 
la Llei  1 3/86 - l ' anomenada "l le i  de l a  
ciènci a"- es  v a  crear una estructura 
absolutament central i tzada que cic fet 
converte ix  en no res l a  suposada 
competènc ia  exclus iva  que hau ríem 
de teni r d ' acord am b l ' art icle 9.7 cic 
l 'Estatu t. Fa gai rebé cinc anys d ' a i xò i 
l amentab lement e l  Tribunal  Consti 
tucional encara no s 'ha  pronunciat 
sobre el recu rs presentat pel govern 
català.  

Tot i ai xò, és obvi que la rece rca a 
Catalunya ha progressat molt. clu rant 
e lsdarrers anyscom ho demos t ren ,  per 
exem ple , clos ret s  recen t s  i ben objec
t i us :  J'excel.lent  classi ficació de les 
univers i ta t s  cat alanes pel que fa a l ' a
valuació que en aquest sen t i t  ha dut  a 
terme el M i n i steri o de Educación y 
Cienci a i l ' al t ís s im n ive l l  de les 
nostres pri nci pals ins t itucions sa-

n i tàries  en l ' àrea cie la investigació bi
omèdica. 

Certament aquesta reali tat ben 
pos i ti v a  es deu sobretot a l ' esforç dels 
científics que integren totes aquestes 
inst i tucions i també -no seri a  just no 
reconèixer-ho- al fet que s 'han incre
mentat de m anera molt considerable 
els recursos m aterials destinats a re
cerca en tot l 'Estat, tot i que s igu in  dis
t ri buïts per organi smes en els quals 
pràcticament no tenim cap inter
venció. Ara, tam¡xx: no hi ha dubte que 
el govern cata là  també hi ha contribuït 
substanci alment. I no sol ament a 
través cie l a  CIRIT o de l ' IRT A sinó 
gràc ies als notables increments dels 
pressupostos de les univers i tats o dels 
grans hospital s ,  una part molt s ignifi
cativ a  dels quals són destinats a 
tasques de recerca pura o apl icada. 

Amb tot ,  cal reconèi xer que,  perlal 
d ' aprofitar i estimular el gran potenci al 
que ten im en aquest camp, caldria fer 
encara més coses i en aquest senti t 
estem trebal l ant. Voldri a  recordar, per 
exemple, la  recent  pub licació d 'una 
obra tan important com és La recerca 
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que pensa deixar la política activa . 

científica i tecnològica a Catalunya, 
1990 i la celebració del col . loqui  La 
recerca a Catalunya, repte de júrur 
amb la parüc ipació dels espec i al i stes 
més destacats que tingueren ocas ió 
d 'exposar els  seus punts de v is ta  sobre 
què cal fer a parti r d ' ara. 

La nostra voluntat o -perctir-ho més 
emfàticament- la fenn a  decis ió del 
govern de Catalunya -sense esperar 
més la  sentènci a  del Tribunal Const i 
tucional- és l a de procedir  a una poten
c iació de la  CIRIT i a la fom1U l ació 
d 'u n pl a de foment de la recerca a Cata
l unya que t ingu i  la seva plasm ac ió  
material en el  proper pressupos I .  

-No sense relació amb la pre
gunta anterior, tenim sobre la 
taula des de fa anys el cas de 
l'IEe. Quin hauria de ser, segons 
vostè, l'espai de l'IEC? 

-Em sembla obvi  que aquests dar
rers anys l ' I nsti tut  d 'Estudis  Cat al ans 
ha experimentat canv i s  mol t  pos i t i u s  
que han contribuÏl a potenc iar- lo en
cara més. Sobre to t ,  la seva rees t ruc tu
ració interna 1 ' ha  convert i t  en un or
ganisme més ampl i i rejoven i t  que 
abasta ara amb autori t at ind iscu t i b le 
tots els àmbits c ientífics.  Alt rament 
els pactes s ignats amb diverses ins t i 
tucions i especi alment amb el  govern 
de Catalunya li han pennès,  entre 
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altres coses, de d i sposar d ' una base 
pressupost àr ia  molt  més sòl ida am b l a  
qual po t  desplegar una  cons iderable 
ac ti vi t al. Ara, no hem de confom1re les 
coses :  l ' IEC és una ins t i tuc ió d ' un 
àm b i t  -els Països Catal ans- molt més 
am pl i  que e l  del govern de Catalunya.  
Les rel acions IEC-General i t at són 
certament exce l . lents en els moments 
actuals però mai  no h i  ha d ' haver una 
subordinació d 'una de les dues inst i 
tucions a l ' altra. 

Tot i  a ixò ,  no cal d i rque c lgovem de 
Catal unya est à decidi t  a apro fit ar el  
potenc i al de tot ordre que té l ' IEC. El  
recent projecte de l lei  que reconeix 
l ' au tor i ta t  l ingüís t i ca  de l 'lns t i t u t n 'és 
una bona mos tra .  De manera s i m i l ar, 
en el procés de reordenació de la re
cerca a Catalunya a què m 'acabo de 
referi r caldrà t en i r  en com ple l ' ex
i stènc i a  de l ' IEC que sens dubte haurà 
d ' exerci r el paper d ' assessorque pe r la 
seva estruc tura aClua l l i  pertoca. 

-Finalment, ¿que ens podria 
fer un diagnòstic (retrospectiu i 
prospectiu) de la situació del 
català com a llengua d'expressió 
científica? 

-Des del Man i fes t de Prada form u
lat fa uns  qu i nze anys per un gru p  de 
cien t í fics catalans , no hi ha dubte que 
s ' ha progressat m o l t .  Avui  n i ngú no 

dubta de la i doneïtat de la  nostra llen
gua per a qualsevol mena d ' express ió .  
En moltes insti tucions acadèmiques 
el  seu ú s  s ' ha  generali tzat i entretant 
han estat publicats un bon nombre de 
vocabular i s  i d iccionari s que han 
pern1ès la i ncorporació a la nostra 
l lengua de la tenn inologia científica 
moderna. 

Això no vol dir, òbviament, que no hi 
hagi problemes.  El castellà segue ix  
essent la  l lengua dominant entre 
nosaltres pel que fa a l 'ú s  social ,  
m algrat que  dels nostres centres do
cents ja no en surten promocions que 
i gnorin el català .  En aquest sent i t  els 
problemes són generals i no l im i tats al 
camp c ientífic i cal arb i trar tot a  una 
sèrie de recu rsos per tal d ' anar 
avançant cada dia en el terreny de la 
nonn al i tzació de l 'ús  del català. 

No cal d i r, altran1ent, que el catal à 
ta l  com succeeix en totes les  llengües 
minoritàries- no és, ni és prev isible que 
s i g u i ,  un id ioma d ' express ió ci entífica 
in ternacional . En aquest senti tno h i  ha 
dubte que l ' anglès és cada cop més 
omnipresent i que segueix menjant-se 
terreny de l lengües tan importants 
com l ' alemany i el francès .  Per això si 
una recomanació hagués de fer 
als nostres científics seri a la de publ i 
car  els seus  treballs en cata là  i en  
anglès. • 
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